
Zborovanje devetih treskih društev 
Pereča obmejna vprašanja — Potreba norodno - obrambnega dela 

Sreska učiteljska društva Kamnik, Kranj, 
Litija, Logatec, Radovljica, Škofja Loka, Ljub
ljanamesto, Ljubljana  vzhodni del, Ljub
ljana  zahodni del so ob udeležbi nad 750 
članov zborovala 5. februarja 1938. v Ljub
ljani. Zborovanje je otvoril in vodil iniciator 
tabora predsednik kamniškega sreskega dru
štva tov. Jos. Napokoj. Ob otvoritvi je po
zdravil impozantni učiteljski zbor, sreske šol
ske nadzornike gg. Skulja, Drnovška, Štravsa 
in Gruma, še posebej pa med zborovanjem 
došlega zastopnika načelnika prosvetnega od
delka banskega šolskega nadzornika g. profe
sorja Milka Jegliča. 

Uvodoma je tov. predsednik izrazil ob
žalovanje, tla ne more pozdraviti pevskega 

zbora bolgarskih učiteljic, ki je bil najavljen 
za ta dan, in sporočil pozdrave sekcijskega 
predsednika tov. M. Kumlja, ki je moral, žal, 
nenadoma v Beograd. 

V prvem delu zborovanja, ki je bil po
svečen stanovskim vprašanjem, je podal si
tuacijsko poročilo sekcijski tajnik tov. D. Su
pančič. V izčrpnem poročilu je naglašal, da 
je vse delo sekcije in celokupnega JUU izra
ženo v želji za čim višji dvig šolstva in eksi
stenčne strani učiteljstva. Predvsem je uči
teljstvu potrebna vrnitev občutka sigurnosti 
in neodvisnosti, t. j . stalnost v službi in na 
mestu. Personalna politika naj se izogne vsem 
faktorjem, ki delujejo proti temu, da se vrne 
zadovoljnost učiteljstva. Premestitve po sluz



beni potrebi bi se morale vršiti le, kadar so 
neizogibno potrebne. Prosta mesta naj se od
dajajo z razpisi, ki naj se mesečno objavljajo. 
Na boljša mesta naj pridejo starejši tovariši 
z večjimi socialnimi potrebami. Pri napredo
vanjih v zadnji dobi je bilo storjenih mnogo 
krivic starejšim tovarišem, ker so jih prehi
teli mlajši. Rangna lista bo izzvala reformo. 
S prakso o razreševanju šolskih upraviteljev 
bo treba prenehati. Šolski nadzorniki naj se 
ne postavljajo iz strankarskih vidikov, nego 
izključno po strokovni kvalifikaciji. Za po
ročene učiteljice naj se odpravijo vse razlike, 
ker zaslužijo za enako delo enake pravice. S 
celibatom so tovarišice prikrajšane v držav
ljanskih pravicah; zato naj se ukine. Z več
jim uspehom nego s celibatom bi se odpo
moglo brezposelnosti z upokojitvijo tovarišev 
s 35 službenimi leti. Vse sile je zastavilo JUU 
za dosego ureditve kontraktualcev in zahteve 
pozvanju za učiteljice ženskih ročnih del. Za 
izboljšanje našega materialnega položaja 
vztrajamo še vedno na uredbi iz leta 1931./32. 
Enako ostajajo naše zahteve po reformi di
sciplinskega postopka in ureditve položaja 
učiteljev, ki so odslužili kadrski rok. 

Za uspešno delo v šoli zahtevamo popol
no pedagoško svobodo in /.nižanje števila 
učencev v razredu v smislu zakona o narod
nih šolah. V izvenšolskem delu naj vsak uči
telj izbira svobodno polje udejstvovanja. V 
vprašanju monopolizacije šolskih potrebščin 
stojimo odklonilno uredbi in se izrekamo za 
ukinitev ali vsaj omiljenje iste. 

Nadalje je sekcijski tajnik poročal še o 
posetih pri g. prosvetnem ministru, prosvet
nem načelniku g. dr. L. Sušniku in banskem 
šolskem nadzorniku g. prof. M. Jegliču, kate
rim so predstavniki JUU obrazložili težnje 
šolstva in učiteljstva. Glede na stalni kontakt 
med predstavniki JUU in prosvetnimi instan
cami so izgledi na izboljšanje naših želja in 
zahtev ugodnejši kljub različnim vplivom, ki 
skušajo zanesti nesoglasja v harmonijo. Iz
črpno situacijsko poročilo je zaključil s po
udarkom potrebe utrjevanja stanovske zave
sti v smislu načel in smernic, sprejetih na 
skupščinah v Novem Sadu, Sarajevu in 
Skoplju. 

Po viharnem aplavzu, ki ga je bil dele
žen sekcijski tajnik tov. Supančtf za svoja 
izvajanja, je poročal tov. Kocjančič o važ
nosti Učiteljske tiskarne in njenem razvoju 
ter apeliral na vpis novih zadružnikov, ker 
se moramo zavedati, da je Učiteljska tiskar
na hrbtenica vsem našim ustanovam. Zato: 
vsak učitelj zadružnik in odjemalec Učitelj
ske tiskarne. 

Tov. Ribičičeva je poročala o akciji za 
zgradbo Doma učiteljic, ki naj postane idej
no, gospodarsko in socialno središče naših 
tovarišic. 

Na predlog tov. Ranta iz Kranja je bila 
soglasno sprejeta pozdravna in zahvalna brzo
javka tov. Dimniku in izvršnemu odboru JUU 
v Beogradu. 

Soglasno je bila sprejeta po tov. Doljaku 
iz Logatca predlagana sledeča 

Resolucija: 
Učiteljstvo sreskih učiteljskih društev 

JUU Kamnik. Kranj. Litija, Logatec, Radov
ljica, Škofja Loka. Ljubljana mesto, Ljublja
na vzhodni del in Ljubljana zah. del, zbrano 
na skupnem zborovanju 5. februarja 1938. v 
Ljubljani, iskreno odobrava dosledno izva
janje čiste stanovske linije JUU. Organizaci
ja naj tudi v bodoče vztraja na smernicah 
deklaracij iz 1. 1926. in 1935. Pri delu za do
sego osnovnih pogojev, potrebnih za neoviran 
razvoj šolstva in napredka narodne kulture 

pri nas in v vsej državi ter za ohranitev ne
odvisnosti organizacije, obljubljamo svojo po
moč. Ti pogoji so: 

1. Učiteljska stalnost v službi in na me
stu, avtomatsko napredovanje in polna prav
na sigurnost. 

2. Izboljšanje materialnega položaja ak
tivnemu in vpokojenemu državnemu urad
ništvu. 

3. Priznanje polne enakopravnosti poro
čenim učiteljicam za isto delo. 

4. Namestitev brezposelnih učiteljskih 
abiturientov ter s tem v zvezi zasedba praz
nih mest, znižanje števila otrok v razredih 
in otvoritev novih razredov. 

5. Popolna ureditev položaja šolskih 
upraviteljev, učiteljic ženskih ročnih del in 
kontraktualcev. 

0. Zahtevamo ločitev šolske od politične 
uprave. 

V drugem delu zborovanja je tov. Fr. 
Ostanek poročal o vprašanju: »Ali nam je 
narodno  obrambno delo potrebno?« 

■ Uvodoma je prikazal germanizacijo na
ših krajev, ki sega že v osmo stoletje, za tem 
pa naseljevanje bavarskih kolonistov, ki so 
radi svoje premoči silili vedno bolj proti jugu 
in začrtali našo narodnostno in jezikovno 
mejo. Zanimivo je obravnaval naselitev Ko
čevja z upornimi nemškimi kmeti, ki so za
vzeli posebno stališče. Ponemčevanje se je z 
dobo Schulvereina in Siidmarke širilo in pri
dobivalo. Pri tem raznarodovalnem delu so 
jima posebno dobrodošle elementarne in dru
ge nesreče, potom katerih so prihajala naša 
posestva v kočevski okolici v nemške roke. 
Zato še danes čujemo hajlanje v krajih, kjer 
bi tega nihče ne pričakoval. Tov. predavatelj 
je s statističnimi podatki razgalil vse težnje 
Nemcev, ki jim je bilo šolsko vprašanje naj
važnejše orodje za potujčevanje našega na
roda na Koroškem, Štajerskem, kakor v oko
lici Kočevja, dočim so v Prekmurju domini
rali Madžari. 

Val potujčevanja je zajezila na pobudo 
pokojnega župnika Ivana Vrhovnika ustanov
ljena Družba sv. Cirila in Metoda; njeno re
vijo je avstrijska cenzurna oblast prepoveda
la. Ogromna vsota 70 milijonov, ki jih je 
družba žrtvovala do danes v svrho povzdige 
šolstva v obmejnih krajih, je najboljši dokaz 
njene požrtvovalnosti. 

Razmere po vojni se niso prav nič izpre
menile. Izpremenjena je bila le taktika. Rene
gastvo je cvetelo radi naših kompliciranih 
upravnih postopkov. S citati številnih nem
ških teorij je nadalje predočil željo Nemcev, 
da še vedno upajo doseči svoj cilj — Jadran
sko morje. 

Spričo ogromnega raznarodovalnega apa
rata, s katerim delujejo nasprotniki, smo s 
svojimi tremi narodno  obrambnimi društvi 
daleko prešibki, da bi odoleli takim napadom. 
Zato bo treba to vprašanje reševati s pri
vatno iniciativo, ker je država vezana z zu
nanjepolitičnimi pogodbami. Načinov podpi
ranja je več. Zlasti bo treba reševati posestna 
vprašanja. Mi ne zasledujemo osvajalnih na
menov, ampak hočemo le ohraniti jezik naših 
dedov. 

Tov. predavatelj je žel vso pozornost na
vzočih in burno odobravanje za predavanje, 
ki naj bi ga na predlog tov. Vodetove pono
vil tudi v ostalih srezih in v Radiu Ljubljana. 

Z ozirom na potrebo naše narodne 
obrambe in na razmere, ki vladajo v sloven
skem delu Koroške je zbor sprejel resolucijo, 
ki jo je predlagal predsednik litijskega dru
štva tov. Zupančič: 

1. Oblasti naj pri podeljevanju subvencij 
upoštevajo predvsem potrebe obmejnih šol 
in šol v narodno mešanih krajih tako, da bo
do lahko v vsakem pogledu opravljale svoje 
naloge v korist našega naroda. 

2. Spoštujemo sedanjo državno mejo, 
vendar pa ne moremo pozabiti na brate on
kraj nje, ker ne more biti državna meja 
hkrati tudi kulturna meja. Zahtevamo manj
šinjske pravice onkraj meje v isti meri, ka
kor jih uživajo manjšine v naši državi. 

Sledilo je predavanje predsednika Kluba 
koroških Slovencev, državnega tožilca gospo
da dr. Julija Felaherja, ki je bilo združeno s 
prikazovanjem skioptičnih slik. 

Uvodoma je temeljito očrtal vse faze za 
časa rezmejitve in plebiscita. Pojasnil je na
vzočim nebrq>''dogodkov, ki so usodno vpli
vali na potek in izid plebiscita ter nam od
krival stvari, ki jih do danes nismo slišali. 
Odstavki iz knjige socialista Lagerja so naj

boljši dokaz, da smo bili neupravičeno pri
krajšani za našo zibelko. Nadvse zanimive so 
bile primere utrakvističnih šol na Koroškem 
in še posebej način vzgoje ter raznarodovanje 
»Kulturtragerjev« onstran Karavank. Na pod
lagi krasnih slik in posnetkov je popeljal na
vzoče po svoji ožji domovini, prikazal vse 
lepote koroške zemlje, a opisal tudi vse trplje
nje, v katerem živi in vztraja narod od Zilje 
do Gospe svete. 

Ponovno viharno odobravanje, ki ga je 
bil deležen gospod predavatelj za svoja tem
peramentna in nadvse zanimiva izvajanja, je 
bil resničen izraz sočutja vseh navzočih z brati 
onkraj Karavank, njemu samemu pa naj bo 
v uteho, da bo učiteljstvo storilo vse. da ure
sniči vero v vstajenje kralja Matjaža. 

Po topli in prisrčni zahvali, ki jo je izra
zil tov. predsednik obema predavateljema za 
nadvse uspeli predavanji, so navzoči zaklju
čili svoj impozantni tabor z »Bože pravde«. 


